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شــرق: از ظهر جمعه و با توافق تهــران - ریاض برای احیای روابــط دوجانبه اخبار 
مثبت درباره تلاش دیگر کشــورهای منطقه ای و فرامنطقه ای برای ازســرگیری روابط 
با ایران منتشر می شــود. به دنبال دیدار روز شنبه دو هیئت پارلمانی ایران و بحرین در 
منامــه، برخی منابع خبــری از انجام مذاکرات میان دو طرف بــرای احیای روابط خبر 
دادند. آن گونه که خبرگزاری اســپوتنیک به نقل از منابع مطلع اعلام کرد در حال حاضر 
گفت وگوهای مهمی میان ایران و بحرین در ســطح دوجانبه برای ازسرگیری روابط در 

حال انجام است.
نکته جالب اینجاســت که برخلاف مذاکرات برای احیای روابط ایران و عربســتان 
که بــا میانجیگری عراق، عمان و چین به نتیجه رســید، منابع مطلــع در گفت وگو با 
اسپوتنیک تأکید کردند که مذاکرات تهران - منامه در سطح دوجانبه است و هیچ طرف 
دیگری در آن واسطه نیست و درصورت توافق درخصوص مسائل مورد اختلاف، نتایج 

این گفت وگو به زودی اعلام خواهد شد.
ممدوح الصالــح، نماینده پارلمان بحرین در گفت وگو با این خبرگزاری روســی به 
جزئیات زیادی درخصوص ماهیت مذاکرات کشــورش با ایران نپرداخت اما تأکید کرد 
که هیئت پارلمانی ایران که اخیرا به منامه ســفر کرد برای گسترش همکاری با بحرین 
ابراز تمایل کرد و بحرین نیز ابراز تمایل و رغبت خود را برای احیای روابط نشــان داده 
اســت. الصالح در ادامه عنوان داشــت که در آینده نزدیک ابتکارعمل هایی برای حل 

اختلافات تهران و منامه مطرح خواهد شد.
نماینــده پارلمان بحرین درخصوص نتایج مذاکرات خاطرنشــان کرد که «می توانم 
بگویم تلاش های خیرخواهانه ای برای ازســرگیری روابط در حال انجام است و بی شک 
بــه زودی نتایج مثبتی به همراه خواهد داشــت». الصالح به این نکته مهم نیز اشــاره 
داشــت که تهران و منامه بــدون نیاز به طرف ثالث توانایــی، رهبری مذاکرات به طور 
مستقیم را بر عهده دارند. ممدوح الصالح همچنین با اشاره به اینکه اولویت کشورش 
داشــتن روابط برادرانه با همسایگان بر پایه عدم دخالت در امور داخلی دیگر کشورها 
اســت، بیان داشت که بحرین اهمیت ویژه ای به مسئله بازگشایی سفارتش در تهران و 

ازسرگیری پروازها میان دو کشور می دهد.
در همین راســتا حســین امیری در گفت وگو با «شــرق» تمایل بحرین برای احیای 
روابط با ایــران را طبیعی می داند؛ چراکه به زعم او اساســا سیاســت خارجی منامه 
تا حد بســیار زیادی تابعی از دیپلماسی ریاض اســت. به همین دلیل تحلیلگر مسائل 
جهان عرب اعتقاد دارد با توافق ســه جانبه در پکن برای ازســرگیری مناسبات ایران و 
عربستان، کشورهایی که اصطلاحا به آنها کشورهای «اقماری عربستان» گفته می شود 
هم تمایل بســیار زیادی پیدا کرده اند که روابط خود را با جمهوری اســلامی ایران احیا 
کنند که در رأس آن بحرین قــرار دارد. البته امیری تمایل لیبی، مالدیو، مصر، اردن و... 
را هم در همین چارچوب ارزیابــی می کند. از این رو، تحلیلگر حوزه خاورمیانه، توافق 
پکن را شــروعی از فصل تازه دیپلماسی منطقه ای تهران برای پایان دادن به منازعات، 

اختلافات و تنش می داند.
مفســر تحولات غرب آســیا در ادامه تمرکــز جدی تری روی بحریــن دارد و یادآور 
می شــود که در میان کشورهای حاشیه خلیج فارس، بحرین وابستگی زیادی در حوزه 
سیاســت خارجی دارد، بــه همین دلیل با توافق بین تهران و ریــاض، منامه نیز اکنون 

ســعی می کند روابط خود را با ایران در مذاکرات مســتقیم دوطرفه و بدون واسطه یا 
میانجیگری از ســر بگیرد. این کارشناس در پاســخ به چرایی عدم نیاز به طرف ثالث و 
یا میانجیگری و واســط برای احیــای روابط ایران و بحرین بر این باور اســت که چون 
بــا توافق پکن برای احیای روابط ایران و عربســتان، محورهــای اصلی اختلافات بین 
تهران و ریاض حل شــده، دیگر چالش ها، مشــکلات، بن بســت ها و موانع جدی برای 
احیای روابط ایران و بحرین هم کنار رفته اســت. بنابراین از دید امیری مذاکرات کنونی 
بیشــتر روی جزئیات در مناســبات دوجانبه خاص تهران و منامه اســت که به باور او 
می تواند مسائلی مانند تعیین تکلیف اپوزیسیون بحرین و به خصوص جمعیت الوفاق 

(جمعیت وفاق ملی اسلامی بحرین) را دربر بگیرد.
آغازی برای پایان

همان گونــه که بیشــتر تحلیلگران و ناظران هم تأکید داشــتند، یکــی از مهم ترین 
موضوع ها یا مهم ترین موضوعی که می تواند به عملیاتی شــدن مفاد توافق سه جانبه 
پکن برای احیای روابط ایران و عربســتان منجر شــود، پایان دادن به جنگ یمن است. 
درحالی کــه حدود دو هفته دیگر شــاهد ورود به نهمین ســالگرد این جنگ خواهیم 
بــود با توافق تهران و ریاض، تلاش ها برای خاتمه دادن به این موضوع هم آغاز شــده 
است، کما اینکه در این باره هانس گروندبرگ ، نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در امور 
یمن که برای رایزنی درباره آخرین تحولات یمن در رأس هیئتی راهی تهران شــد، روز 
(یکشــنبه) ۲۱ اسفند با علی اصغر خاجی، مشــاور ارشد وزیر امور خارجه در امور ویژه 
سیاسی دیدار و درباره آخرین وضعیت گفت وگوهای سیاسی، چشم انداز صلح و تبادل 

اسرا در این کشور (یمن) بحث و گفت وگو کرد.
خاجی در این دیدار، ضمن تشــریح تلاش های جمهوری اســلامی ایران در راستای 
رفــع محاصره مردم یمــن، برقراری آتش بــس و صلح عادلانه در یمــن، اظهار کرد: 
«جمهوری اســلامی ایران از ابتدا بر این باور بود که بحران یمن راه حل نظامی نداشته 
و حل این بحران بایســتی از طرق مســالمت آمیز و گفت وگوهای سیاسی انجام شود». 
مشــاور امیرعبداللهیان با تأکید بر ضرورت تعجیــل در اتخاذ راهبردی عمل گرایانه در 
جهت حل وفصل بحران یمن به این نکته اشــاره داشت که بهبود شرایط انسانی یمن 
باید در اولویت فعالیت های ســازمان ملــل و دیگر بازیگران در این کشــور قرار گیرد. 
گروندبرگ نیز با اســتقبال از توافق اخیر ایران و عربســتان مبنی بر ازســرگیری روابط 
دیپلماتیک، این رویداد را دارای تبعات مثبت برای تمامی کشــورهای منطقه از جمله 

یمن ارزیابی کرد.
بعــد از آن هم حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایــران در دیدار با هانس 
گروندبرگ دیدگاه جمهوری اســلامی ایران در زمینه حل وفصل سیاسی بحران یمن را 
تشریح کرد. وزیر امور خارجه ایران با اعلام حمایت از استمرار آتش بس، لغو محاصره 
انســانی و حل وفصل سیاســی بحران یمن مبتنی بر توجه به موضوعات انسانی و در 
چارچوب گفت وگوهای یمنی - یمنی، پشــتیبانی جمهوری اســلامی ایران از هرگونه 
گفت وگــو که به تأمین صلح و ثبــات در یمن کمک کند و همچنین تلاش های دبیر کل 

سازمان ملل متحد و اعزام نماینده ویژه برای پیگیری موضوع را اعلام کرد.
هانس گروندبرگ، نماینده ویژه دبیرکل ســازمان ملــل در امور یمن هم در دیدار با 
امیرعبداللهیان حمایت جمهوری اســلامی ایران از تلاش های ســازمان ملل متحد در 

زمینه صلح در یمن را خواستار شد و تأکید کرد سازمان ملل متحد در تمرکز بر راه حل 
سیاسی برای حل بحران یمن جدیت دارد.

محمدصالح صدری هم به عنوان دیگر کارشــناس در گفت وگو با «شــرق»، اگرچه 
اذعان دارد که تلاش های پیشــین طی هشــت سال گذشــته برای پایان دادن به جنگ 
یمن تقریبا ناموفق بوده اســت  اما به باور او با توافق تهران و ریاض برای ازســرگیری 
مناســبات اکنون بیش از هر زمان دیگری در این هشت ســال، فضا برای پایان دادن به 
جنگ شــکل گرفته است. بنابراین به فاصله کمتر از یک روز از انجام توافق پکن شاهد 
ســفر نماینده ویژه ســازمان ملل در امور یمن به ایران و همچنین سوریه هستیم. این 
ســفر و انجام گفت وگوهای هانس گروندبرگ با مقامات سیاست خارجی ایران از نگاه 
صدری به معنای حصــول آمادگی و هماهنگی برای شــروع فصل تازه ای تلاش های 

دیپلماتیک در جهت پایان جنگ یمن است.
البتــه این تحلیلگر مســائل خاورمیانه هم پایان دادن به جنگ یمــن را کار چندان 
ســاده ای نمی بیند و با این خوانش اعتقاد دارد که باید فضا، بســتر و تلاش های بسیار 
زیادی در یک پروســه زمانی بلندمدت در دستور کار همه طرفین قرار بگیرد که توافق 
آتش بس و صلح نهایی برای پایان دادن یکباره و دائمی به جنگ یمن شــکل بگیرد. در 
این خصوص صالحــی به جز توافق تهران و ریاض، نوع نگاه کشــورهای غربی را هم 
یکی از شــروط جدی برای پایان دادن به جنگ یمن در نظر می گیرد که البته به زعم او 
با چراغ سبز احتمالی واشــنگتن به ریاض برای توافق با تهران می توان این اقدام کاخ 
ســفید را مترادف با این معنا دانســت که آمریکایی ها هم با هدف پایان دادن به جنگ 

یمن با توافق ایران و عربستان برای احیای روابط دوجانبه موافقت کرده اند.
قاهره هم در صف احیای روابط

هرچند از تابســتان سال جاری مواضع مثبتی از سوی اردن و مصر در جهت احیای 
روابط ایران مطرح بود  اما این تلاش ها بعد از مدتی مســکوت ماند و به حاشیه رفت. 
اکنون با توافق ایران و عربســتان، مصری ها هم در کنارلیبی، مالدیو، بحرین و...، آماده 

احیای روابط هســتند. در این راستا الشرق الاوسط به نقل از منابع مطلع مصری اعلام 
کرد که کانال های ویژه ارتباطی میان دو کشــور متوقف نشــده و برای ازسرگیری روابط 
دوجانبه فعال است. البته این منابع اذعان دارند که هنوز زود است درباره زمان اتخاذ 

گام های سیاسی برای ازسرگیری روابط میان دو کشور، اظهارنظرکنیم.
این منبع به شــکل جزئی تری برخی اختلافات تهران و قاهره را مطرح کرده و تأکید 
دارد که روابط تهران با جنبش های حماس و جهاد اسلامی فلسطین و نیز رعایت اصل 
عدم دخالت در امور داخلی کشــورهای عربی از جمله اختلافات زیادی میان دو طرف 
برای احیای روابط اســت. البته محمد العرابی، وزیر خارجه پیشــین مصر در گفت وگو 
با الشرق الاوســط اعتقاد دارد که مشــخصه های روابط ایــران و مصر با دیگر طرف ها 
متفاوت تر اســت و این روابط در حال حاضر طبیعی اســت و قاهره از خیلی وقت پیش 

یک کاردار در سطح سفیر در ایران دارد.
العرابــی تأکید دارد که در مرحلــه کنونی نیاز راهبردی برای تســریع روند در این 
راســتا وجود ندارد. وزیر خارجه اسبق مصر با اشاره به نقش مهم ایران در منطقه این 
ســؤال را مطرح کرد که آیا ایران سیاســت جدیدی درخصوص دیگر کشورها در پیش 
گرفته اســت؟ این مقام پیشین مصری عنوان کرد که باید صبر کنیم، ما به ارزیابی های 

بیشتری نیاز داریم.
از ســوی دیگر، ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران روز 
دوشــنبه درباره روابط ایران و مصر نیز گفت: مصر کشــور مهمی در منطقه اســت و 
منطقه به هم افزایی ایران و مصر نیازمند اســت. وی با بیان اینکه در حاشــیه اجلاس 
بغداد ۲ در اردن گفت وگوی کوتاه و مثبتی بین آقای امیرعبداللهیان و آقای عبدالفتاح 
السیســی رئیس جمهور مصر صــورت گرفت، تصریح کــرد: «در ارتباط با مصر معتقد 
به برداشــتن گام های جدیدی برای ارتقای روابط هســتیم  ولی همان طور که می دانید 
روابط بین کشــورها در یک مســیر دوجانبه اســت و باید دید اراده کشور مقابل در چه 

مسیری است ».

«شرق» از گشایش های سیاست خارجی منطقه ای تهران گزارش می دهد

فصلی برای پایان نزاع

شــرق: با ســفر رافائل گروســی به ایــران و توافق بــا تهران و 
همچنین بازگشــت مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی اتمی به 
وین و مطرح شدن برخی ادعاها سؤالات و ابهامات برای محافل 
سیاســی و رسانه ای شــکل گرفت. در کنار آن موضع گیری چند 
کشــور در نشســت فصلی شــورای حکام نیز به این سؤالات و 
ابهامات دامن زد که ســازمان انرژی اتمــی در مقاطعی به آن 
پاســخ داد. در جدیدترین مــورد بهروز کمالوندی، ســخنگوی 
سازمان انرژی اتمی، دیروز سه شــنبه در نشست «راه گفت وگو؛ 
واکاوی آخرین توافقات ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی» 
به این ســؤالات و ابهامات پاسخ داد. کمالوندی درباره موضوع 
توافــق با آژانس و حل اختلافــات پادمانی تأکید کرد: «معتقدم 
نمی توان صرفا از مسیر فنی یا دیپلماسی مسئله را حل کرد. این 

موضوع باید از هر دو مســیر فنی و سیاســی توأمان حل شود». 
او در بخشــی دیگر از ســخنانش اذعان کرد: «درست است که 
مســئله هســته ای به اقتصاد ما هم بی ارتباط نیســت؛ اما باید 
ببینیم تا کجا باید نرمش نشــان دهیم؟!». ســخنگوی سازمان 
انرژی اتمی نقبی به گذشــته می زند و عنــوان می کند که ما در 
نتیجه برجام ۱۵ گزارش از آژانس داشتیم که نشان می داد ایران 
کوچک ترین تخطی از تعهدات خود نداشــت. چه کســی باعث 
شــد این شرایط تغییر یابد؟ نباید این را فراموش کنیم. اروپایی ها 
اوایل در بیانیه های شان از آمریکا به این دلیل که از برجام خارج 
شــد، انتقاد می کردند؛ اما الان طوری صحبت می کنند که گویی 

ایران مسئول وضعیت فعلی است».
کمالونــدی درباره ســؤالات آژانــس درمورد ســه مکان و 

موضوعــات جدید پادمانــی گفت: باید تأکید کنــم که آنچه در 
گــزارش آژانس آمده، ذرات ۸۴ درصدی اســت، نه غنی ســازی 
۸۴ درصدی. باید در کشور و در بیان این مسئله از سوی مسئولان 
دقت شــود. ما قبلا حداقل پنج مورد دیگر شــبیه همین مسئله 
با آژانس داشــتیم؛ ولی با مکاتبه و مذاکــره با آژانس، موضوع 
حل شــد». سخنگو ضمن اشــاره به تلاش های مخرب اسرائیل 
هم بیان کرد: «نمی دانید نماینده رژیم صهیونیســتی در جلسه 
توضیحات فنی آژانس که قبل از نشســت شورای حکام برگزار 
شــد، بر ســر این موضوع ذرات ۸۴ درصدی چه سر و صدایی راه 
انداخت تا بلکه این موضوع را همچنان داغ نگه دارد و بهانه ای 
برای فشــار به ایران داشته باشد که خوشبختانه معاون مدیر کل 

در امور پادمانی اجازه نداد که از موضوع سوءاستفاد شود».

او درباره ادعای افزایش ۵۰ درصدی نظارت ها در سایت فردو 
با بیان اینکه در فردو برای اولیــن بار اورانیوم ۶۰ درصدی تولید 
کردیم کــه به لحاظ پادمانی مبحثی تازه اســت و حتی آژانس 
در این زمینه تجربه قبلی نــدارد، عنوان کرد: «تولید اورانیوم در 
فــردو و نطنز از نظر آنها متفاوت اســت. وقتــی مواد با غلظت 
بــالا در مکانی مثل ســایت فردو اضافه می شــود، نظارت های 
آژانس بایــد طبق موافقت نامه افزایش یابــد؛ از این رو در بحث 
نظارت ها و بازرســی ها ضروری بود که یک تفاهم داشته باشیم 
که چگونه نظارت ها از فردو در بخش ۶۰ درصدی انجام شــود 
و نوع بازرســی، ســطح و تعداد آنها در ایــن چارچوب متفاوت 
می شود. هشت بازرسی در فردو در ماه انجام می شد که الان به 

۱۱ بازرسی افزایش یافته است».
او دربــاره رویکــرد آژانــس در گزارش دهی هایــش گفت: 
«مشکلی که ما داریم، این است که آژانس، هم به نعل می  زند، 
هم به میخ. ما ترجیح می  دهیم آنچه شــفاهی می گویند، مانند 
مطالب مطرح شــده در جلســه فنی قبلی از شــورای حکام را 
در گزارش کتبی هم بنویســند؛ اما متأســفانه این طور نیســت». 
کمالوندی ســفر رافائل گروســی به ایران را خوب و به ســمت 

همکاری  های بیشــتر دانست و افزود: «در این فرایند همکاری ها 
و حل مسائل، ما یک قدم جلو رفتیم؛ اما آینده را فعلا خاکستری 

می بینم، نه خوش بین هستم، نه بدبین».
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در ادامه درباره سؤال آژانس 
از منطقه مریوان گفت: «قرار بوده درباره رد مواد در این منطقه 
از ما ســؤال کنند؛ امــا بعد که آمدند به جای موضوع و ســؤال 
اصلی به مســائل دیگر پرداختند که اصل بحث ما با آنها بر سر 
همین اســت؛ شما به سؤال تان بپردازید، به مسائل دیگر چه کار 
دارید. در حال حاضر بحــث ما در این مکان درباره اورانیوم ۲۳۶ 
اســت که در آنجا ردگیری شــده اســت. ما گفتیم اینها موادی 
اســت که از ســال ها قبل در زمان شــوروی از طرف شرکتی که 
در آنجا فعالیت می  کرده، آمده اســت. رفتند و پرسیدند که البته 
نمی  دانیم از چه کســی یا چه کســانی و پاسخ آوردند که کسی 
از این چیزی که ما می گوییم، خبــر ندارد. اورانیوم ۲۳۶ موادی 
است که از بازفراوری سوخت مصرف شده به دست می آید و این 
در صورتی امکان دارد که ما یک تأسیسات عظیمی از بازفراوری 
را داشته باشیم که اساســا نداریم؛ از این رو موضوع کاملا روشن 

است».

کمالوندی در نشست «راه گفت وگو؛ واکاوی آخرین توافقات ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی» مطرح کرد:
مسئله هسته ای به اقتصاد ما هم بی  ارتباط نیست


